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Güzel bir söz vardır: “Bârika-i hakikat, 
müsâdeme-i efkârdan çıkar”… Yani 
“gerçeğin kıvılcımı, fikirlerin çatışma-
larından çıkar”… 

Bu söz, farklı fikirlerin açıkça konuşulduğu sağlıklı bir tartışma ortamı-
nın, gerçeğin ortaya çıkmasına veya asgari müştereklerde buluşulmasına 
imkân sağlayacağı olarak da yorumlanır. 

Gerçekten sorunların tek boyutlu olarak ele alınması veya bir açıdan ba-
kılarak çözüm üretilmesi sağlıklı sonuçlar vermiyor. Özellikle ekonomik 
ve toplumsal konulardaki sorunların çözümünde farklı bakış açılarının 
göz önünde bulundurulması ise temel şarttır. Çünkü bu sorunların or-
taya çıkış nedenlerinin başında farklı çıkar gruplarının talepleri vardır. 

Sorunların çözümü için önce tüm yönleriyle ortaya konulması sonra da 
her çıkar grubunun önerilerinin tartışılması gerekir. Çıkar gruplarının 
yanında, konuyu bilimsel olarak değerlendirebilecek otoritelerin ve ka-
rar alıcıların da görüşmelerde yer almaları gerekir. 

Bu nedenle, İstanbul Ticaret Borsası olarak, genelde tarım ve gıda sektö-
rünün, özelde ise alt sektörlerin sorunlarının tüm yönleriyle tartışılması 
ve çözüm önerilerinin üretilmesi için geniş katılımlı toplantılar düzen-
lemeye karar verdik. “Borsa Meydanında Sektörler Buluşuyor” etkinliği-
mizde iş ve bilim dünyası ile bürokrasiyi bir masa etrafında toplayarak 
sorunları ayrıntılarıyla ele alıp, çözüm önerileri sunmayı hedefliyoruz. 

Sektörlerimize, iş dünyamıza, ülkemize ve milletimize hayırlı olması di-
leklerimizle “Patates, Soğan Üretimi ve Ticareti” başlıklı toplantımızın 
sonuçlarını ilginize sunuyoruz. 

BAŞKAN SUNUŞ

Ali KOPUZ
İSTİB Yönetim Kurulu Başkanı
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Celal Toprak: İstanbul Ticaret Borsası uhdesinde Güvenilir Ürün Plat-
formunun destekleriyle düzenlenen Borsa Meydanı Sektörler Konuşu-
yor toplantısına hepiniz hoş geldiniz. Bugünün konusu patates ve so-
ğan olacak. Yani mutfaklarımızın en önemli iki ürününü tartışacağız. 
Bu konuda bazen çeşitli spekülasyonlar da yapılabiliyor. Buradan bu 
konularla ilgili önemli bilgiler edineceğiz. Açılış konuşmalarını yap-
mak üzere sözü hemen İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet 
Bülent Kasap’a vermek istiyorum.  



10

BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR

Ahmet Bülent Kasap
İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı

İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap

Patates ve Soğan Sektörün Değerli Paydaşları, Saygıdeğer Katılımcılar, 
Değerli Basın Mensupları, Güvenilir Ürün Platformunun destekleriy-
le Borsamız uhdesinde gerçekleştirilen “Borsa Meydanında Sektörler 
Konuşuyor” toplantımıza hepiniz hoş geldiniz. 

İlkini 2022 yılı başında gerçekleştirdiğimiz toplantı serisine devam 
ediyoruz. Bildiğiniz üzere, bugünkü toplantımızın konusu “Patates, 
Soğan Üretimi ve Ticareti”…

Soğan ve patates, her çeşit iklimde yetişmesi,  gelir düzeyine bağlı ol-
maksızın bütün evlerin mutfağına girmesi sebebiyle dünyada yaygın 
olarak yetiştirilen ve tüketilen iki ürün. Biz de bu toplantımızda, pa-
tates ve soğan sektörünün sorunları masaya yatıracak, çözüm öneri-
lerini tartışacağız. Yani sektörün sorunlarını, yine sektörü en iyi bilen 
paydaşların yaklaşımlarıyla ele alacağız. Ayrıca burada konuşulanları 
hem basılı, hem de e-kitap olarak yayınlayacak,  bu kitapçıkları, ilgi-
li kurumlara, gıda sektöründeki derneklere, üniversitelere ve basına 
göndereceğiz. Ayrıca toplantı videosunu İSTİB youtube kanalımıza 
yükleyeceğiz.
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Bugün, içerdiği besin ve mineral bakımından önemi sürekli artan pa-
tates ve soğan sektörünü konuşacağız. Sektörün güncel durumunu ve 
beklentilerini ortaya koyacak, sorunları ve çözüm önerilerini ele ala-
cağız… Aramızda yine birbirinden değerli konuşmacılar bulunuyor:

• Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü 
Uğur Erdem,  

• Uludağ Yaş Meyve Sebze İhracatçılar Birliği Başkanı Prof. Dr. 
Senih Yazgan, 

• Niğde Ziraat Odası Başkanı Veli Kenar,

• İstanbul Ticaret Borsası Meclis ve Patates ve Kuru Soğan Ti-
careti Meslek Komitesi Üyesi Soner Topal,  bizleri bilgilendi-
recek. 

Konuşmamın başında da bahsettiğim üzere; soğan ve patates zengin, 
yoksul demeden herkesin mutfağında yer alan başlıca sebzelerin ba-
şında geliyor. Besin değeri bakımından patates, içerdiği mineraller açı-
sından da soğan, insan beslenmesinde önemli yer tutuyor. Birim alan-
dan alınan verimin yüksek olması sebebiyle dünyada üretilen bitkisel 
ürünlerde ilk sıralarda yer alıyor.

Türk kültüründe de önemli bir yere sahip olan patates ve soğan, mut-
fakların temel bileşenleri olarak öne çıkıyor. Özellikle birçok gelenek-
sel Türk yemeğinin vazgeçilmez malzemelerini oluşturuyor. Diğer 
taraftan; bu ürünlerin yetiştirilmesi ve işlenmesiyle ilgili kültürel uy-
gulamalar, Türk köy yaşamının önemli bir parçasını oluşturuyor. Bu 
nedendendir ki binlerce yıldan beri Anadolu toprakları patates ve so-
ğana vatanlık yapıyor. Hatta Anadolu kültüründe soğan, sabır ve daya-
naklılığın patates ise bereket ve bolluğun simgesi olarak kullanılıyor. 
Yani bugün, aynı zamanda derin sembolik anlamlar taşıyan iki ürünü 
konuşacağız. 

Patates, artan dünya nüfusu ve sınırlı tarım alanlarının yarattığı so-
runa karşı tüm dünyada yaygın olarak ekiliyor. Taze olarak kullanı-
mın yanı sıra hayvan beslenmesinde ve çeşitli şekillerde işlenerek gıda 
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sanayinde de kullanılıyor. Bu nedenle patates, önemli bir endüstriyel 
bitki olarak karşımıza çıkıyor. Çin, Hindistan ve Rusya üretimde öne 
çıkan ülkeler olsa da buralardaki üretim genellikle iç tüketimi karşıla-
mak üzerine… Ülkemizde de patates arzı talebi karşılayan nicelikte. 
Hemen hemen her bölgede patates yetişse de üretimin yaklaşık yüzde 
42’si Orta Anadolu Bölgesi’nde gerçekleştiriliyor. Burada Niğde ilimiz 
öne çıkıyor. 

Soğan üretiminin ise yaklaşık yüzde 50’si Hindistan ve Çin tarafından 
yapılıyor. Türkiye de önemli bir soğan üreticisi. Ayrıca dünya ortala-
masının üzerinde bir verime sahibiz. Bu da soğanı ekonomik boyutta 
önemli bir sebze kategorisine getiriyor. Ancak, ülkemiz patates ve so-
ğan üretiminde büyük bir ilerleme göstermesine rağmen henüz dünya 
ticaretinde söz sahibi değil. Diğer taraftan; çeşitli nedenlerden dolayı 
hem üretimde hem de fiyatlarda dönemsel dalgalanmaların yaşandı-
ğını görüyoruz. Bu noktada; katma değeri yüksek olan dondurulmuş 
ve işlenmiş üretim, sektörün gelişmesinde ve sorunların giderilmesin-
de başlangıç olabilir diye düşünüyorum. Böylece kendi markalarımızı 
oluşturarak ihtiyaç fazlası ürünlerimizi işleyerek yurt dışına ihraç ede-
bilir, eldeki ürünlerin raf ömrünü uzatabiliriz.   

Tüm bunlar gösteriyor ki, bugün, gelecekte de insan beslenmesinde 
kritik öneme ve yüksek katma değer potansiyeline sahip bir sektörü 
konuşacağız. Sorunların tespiti ve çözüm önerilerinin tartışılması için 
oluşturduğumuz bu toplantının, patates ve soğan sektörü başta olmak 
üzere, tüm paydaşlar için faydalı olmasını temenni ediyorum. Bu dü-
şüncelerle, toplantımıza katılan siz değerli katılımcılara ve dinleyicile-
rimize bir kez daha hoş geldiniz diyor, sözü kıymetli bürokratımıza ve 
sektör temsilcilerimize bırakıyorum.

Celal Toprak: Başkanım çok teşekkür ederim. Çok sağ olun. Ben he-
men sizin de ifade ettiğiniz gibi Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel 
Üretim Genel Müdürü Uğur Erdem’e sözü vereceğim. Çünkü bence o 
birçok konuda olduğu gibi bu konuda da bize çok önemli aydınlatıcı 
bilgiler verecektir. Bu anlamda Uğur Erdem’in konuşmasını çok önem-
siyoruz. Sözü hemen kendisine bırakıyoruz.  
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Uğur Erdem
Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel 

Üretim Genel Müdürü 

Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü Uğur 
Erdem

Çok teşekkür ederim. Bütün katılımcıları saygıyla sevgiyle selamlıyo-
rum. Öncelikle dünyada ve ülkemizde patates ve soğan sektörünün 
durumunu kısa bir sunumla özetlemek istiyorum. Soru ve cevap bö-
lümünde de detaylandırırız. Bu anlatacaklarım katılımcılar açısından 
bilinen bilgiler ancak hem hafızalardaki bilgileri güncellemek açısın-
dan hem de bilmeyenler için bir takım verileri paylaşmak adına faydalı 
olacak diye umuyorum. 

Tablo 1: Dünya Patates Üretimi (2017-2022 FAO Verileri)



14

BORSA MEYDANINDA SEKTÖRLER KONUŞUYOR

Dünya patates üretimine bakıldığında 17 milyon hektara kadar ulaştı-
ğını görüyoruz. Bu alandan üretilen patates miktarının 374 milyon ton 
gibi bir rakama ulaştığını görüyoruz. Ticarete konu olduğunda da yine 
16 milyon ton gibi bir taze patates ithalatının, 15 milyon ton gibi de taze 
patates ihracatının gerçekleştiğini görüyoruz. Burada kullanılan veriler, 
tüm ülkelerden derlenen uluslararası veri olduğu için genelde 2 yıl geri-
den geliyor. Dolayısıyla bu paylaştığımız veriler 2022 yılı dünya istatistik 
verileridir. 2021 ile kıyasladığımızda ekim alanlarındaki azalışın üretime 
yansımadığını görüyoruz. Bu nedenle üretimde bir kaybın olmadığını 
söyleyebiliriz. Bu hem sertifikalı tohum kullanımındaki artıştan hem de 
iklimin müsait olduğu zamanlardaki verim artışından kaynaklanıyor. 

Grafik 1: Dünya Patates Üretim Alanları ve Miktarları (2017-2022 
FAO Verileri)

Bu grafikte üretim alanlarının 2020’den 2021’e gelindiğinde yüksel-
diğini görüyoruz. Burada pandeminin etkisinin de olduğunu söyle-
yebiliriz. O yükseliş sonrasında düşüşe geçen bir yatay seyri de yine 
görüyoruz. 2018’de en kritik seviyeye indiğini ve o yıldan sonra da bir 
artma eğiliminde olduğunu grafikler bize gösteriyor.

Patates üretimindeki önemli ülkelere baktığımızda Çin bütün ürün-
lerde olduğu gibi en önemli üreticidir. En önemli üreticileri sıralarsak: 
Hindistan, Ukrayna, Rusya sırasıyla geliyor. Bu ülkelerin hemen ardın-
dan ekim alanlarının varlığıyla Bangladeş 4. sırada geliyor. Çin ülke 
nüfusundan dolayı birçok tarım ürününde en büyük üretici olmakla 
birlikte aynı zamanda en büyük ithalatçı. 
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Resim 1: Dünya Patates Üretim Verileri

Dünya patates üretiminde Türkiye’nin payı yüzde 1,39. Söz sahibi ül-
keler arasında değiliz. Ancak verim konusunda dünya kıyasla daha 
verimli bir patates üretimimizin olduğunu görebiliyoruz. Burada ül-
kemizin iklim ve toprak olarak uygunluğu öne çıkıyor. Bunun yansı-
ra; sertifikalı tohumluk veya dışardan getirdiğimiz ithal ana, ebeveyn 
hatlarındaki ve daha sonra içeride ürettiklerimiz, bizim daha verimli 
üretim gerçekleştirmemizi sağlıyor. Buradaki 3.739 kg/da bizi yanılt-
masın. Bu rakam son yılların ortalaması olmakla birlikte, Türkiye’de 
aslında patatesin ekolojik ve ekonomik olarak en önemli yetiştirildiği 
bölgelerde bu rakamın yaklaşık 5,5 tonlara kadar da çıktığını görebili-
yoruz. Yüzde 1,40 ile de biz dünyada 15. sıradayız. Onu da atlamadan 
ileteyim. 

Tablo 2: Dünya Patates Ticareti (2017-2022 FAO Verileri)
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Dondurulmuş ve taze patates ticaretine baktığımızda 32 milyon dolar-
lık bir ticaret hacmi karşımıza çıkıyor. Bunun 21 milyar dolarının don-
durulmuş ürünlerden geldiğini de istatistikler bize gösteriyor. Türki-
ye’nin dondurulmuş patates piyasasında söz sahibi olması noktasında 
bir açılıma gitmesi gerektiğini değerlendiriyoruz. Çünkü gördüğünüz 
üzere, taze patatesin ortalama ton satış fiyatı, 333 dolar iken dondu-
rulmuş patatesin piyasa ton fiyatı 1000 dolarların üzerinde seyrediyor. 

Dünyada hem dondurulmuş patates hem de taze patateste ihracatçı ül-
keler; Fransa, Hollanda, Almanya, Belçika ve Pakistan diye sıralanıyor. 
Dondurulmuş patates piyasasında ise ithalatçılara yani bizim pazar ola-
rak göreceğimiz yere bakarsak; İngiltere, Fransa, Hollanda ile birlikte en 
önemli dondurulmuş patates ithalatçısının ABD olduğunu biliyoruz. Yine 
Uzakdoğu pazarında bulunan Japonya da bu piyasada önemli bir alıcıdır.

Grafik 2: Türkiye’deki Patates Üretimi ve Verimi (2022-2023)

0

50.000

100.000

150.000

200.000

250.000

0

1.000.000

2.000.000

3.000.000

4.000.000

5.000.000

6.000.000

20
02

20
03

20
04

20
05

20
06

20
07

20
08

20
09

20
10

20
11

20
12

20
13

20
14

20
15

20
16

20
17

20
18

20
19

20
20

20
21

20
22

20
23

Üretim
(ton)

Ekim Alanı
(ha)

Kaynak: TUİK 

Ülkemize baktığımızda; turuncu renkle üretimi, mavi renkle de ekim 
alanlarındaki değişimi görebiliyorsunuz. Türkiye’nin son 20 yılına 
baktığımızda 198 bin hektardan 150 bin hektarlara doğru bir çekilme 
görmekteyiz. Ancak hem sertifikalı tohum kullanımındaki artış hem 
de kaliteli tohumlukla beraber dekar verimin 2 – 2,5 tonlardan, 3,7 
tonlara ulaştığını görebiliyoruz. 
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Son 3 yılda 5 milyon ton bandında olan üretimin 2023 yılında Cumhu-
riyet tarihinin rekoru olan 5,7 milyon ton gibi bir rakama ulaştığını gö-
rüyoruz. Burada ilerleyen slaytlarda da bahsedeceğiz ancak ülkemizin 
uzun yıllar aylık patates ihtiyacı 400 bin ton civarıydı. Dolayısıyla denge 
tablosuna baktığımızda yıllık üretimin 4,8 milyon tonun altına inmediği 
müddetçe patateste bir arz sorunu yaşamayacağımızı, bunun üzerindeki-
lerin de biraz sonraki tabloda göreceğiniz üzere ihracatla değerlendirile-
bileceğini gördük. Dolayısıyla uzun yıllar 4,8 milyon ton gibi bir üretimin 
ülke ihtiyacını karşılayacağını düşünürken bugün 5,2 milyon tonun artık 
bu ülkenin sadece iç tüketimi için yeterli olabileceğini, gelen 50 milyon 
turistle 5 milyon misafiri de düşündüğümüzde 5,2 milyon ton üretimin 
altına düşmememiz gerektiğini değerlendiriyoruz. Bu arada 2023 üretim 
sezonunda patates üretenlerin çok ciddi bir kar elde etmesi, belki de geçen 
sezonun en karlı ürünü olması nedeniyle patates üretim alanlarında çok 
ciddi bir artış görüyoruz. Şu an dikimler bir taraftan devam ederken, bir 
taraftan da yeni alanların dikime hazırlandığını görüyoruz.

Tablo 3: Türkiye Patates Üretiminin Yoğun Olduğu İller 

İller Ekim Alanı (da) Üretim (Ton)

Niğde 194.800 757.480

Kayseri 154.094 704.041

Afyonkarahisar 163.246 581.850

İzmir 124.040 476.543

Konya 108.010 462.545

Sivas 89.862 410.377

Nevşehir 83.980 318.646

Aksaray 73.899 313.453

Diğer İller 517.338 1.675.065

Toplam 1.509.269 5.700.000

Kaynak: TUİK 
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Ülkemizde patates üretiminin en yoğun yapıldığı illere baktığımız-
da; katılımcılara ülkede en çok patates nerede üretiliyor diye bir soru 
sorsam herkesin aklına direkt Nevşehir ilimiz gelir.  Hâlbuki Nevşehir 
ilimiz yedinci sıradadır.  Ancak Nevşehir’in en önemli özelliği hem 
yeraltı depolarının hem de diğer doğal depoların orada olmasıdır. Pa-
tates üretiminin yoğun olduğu iller sırasıyla; Niğde, Kayseri, Afyonka-
rahisar, İzmir, Konya, Sivas olarak karşımıza çıkıyor.

Bu tabloya yansımayan ancak ilk ona giren illerimizden bir tanesi de 
Bitlis’tir. Burada ciddi bir patates üretimi ve depolama kapasitesine 
sahibiz.  Türkiye’de patates üretim sezonu bittikten sonra biliyorsu-
nuz bu uzun ömürlü bitki depoya giriyor. Depolanan patatesten yıl 
boyu ihtiyacımızı karşılıyoruz. Mart-Nisan aylarında hem patates-
te hem de soğanda bu depolardaki ürünler bitmek üzereyken yeni 
mahsulün alındığı üç önemli ilimiz var. Bu iller patates üretiminde 
üst sıralarda olmamasına rağmen bizlere can simidi oluyor. Bu tur-
fanda patates üretimleri başladığında ve depolarda ürün azaldığında, 
fiyatlarda bir hareketlenme başlar. Adana’dan, Hatay’dan gelen ürün-
ler piyasayı rahatlatmak açısından turfanda ürün çıkarlar. Nitekim 
4 Nisan’da Adana’da ve yaklaşık 10 Nisan’da da Hatay’da ilk patates 
hasatları gerçekleşti.

Biz bu konuyu uzun yıllardır takip ederiz. Özellikle Ocak ve Şubat 
ayından itibaren Adana’da,  Hatay’da ne kadar patates ekildi, dikildi? 
Turfanda depolarda patates biteceği zaman ne kadar rekoltemiz ola-
cak? Bu yılın oldukça kârlı geçmesi nedeniyle turfanda ekilişlerde ve 
dikilişlerde alansal bir artış olduğunu görebiliyoruz.

Adana’da normalde 50 ila 60 bin dekarda gerçekleşen turfanda pata-
tes üretiminin, 2024 yılında 75 bin dekarı bulduğunu görüyoruz. Yine 
Hatay’da son yıllarda 25 ila 30 bin dekar olan ekilişlerin yüzde 36’lık 
bir artışla,  41 bin dekara ulaştığını görüyoruz. Bu bize neyi gösteriyor? 
Depolarda yeteri kadar patates olmasaydı bile bu turfanda üretim sa-
yesinde normal patates sezonuna kadar bizim ihtiyacımız olan patate-
sin büyük oranının buradan gelebileceğini görüyoruz.
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Resim 2: Türkiye Patates Dış Ticareti 

Yukarıdaki görselde; Türkiye’nin patates dış ticaretini görüyoruz. 
2021’de 5,1 milyon ton seviyesinden 5,7 milyon tona ulaşmış durum-
da.  Biz aslında patatesi ihraç edebilecek bir üretim ve kapasiteye sahi-
biz. En yüksek ihracatımız 2021 yılında yaklaşık 270 bin ton ile gerçek-
leştirmiştik. Ancak 2022’de ve 2023’te ülkemizin şatları gereği, yurt içi 
fiyatların olağanüstü hareketlenmemesi açısından ve öncelikli olarak 
içerdeki tüketimin karşılanması amacıyla ihracatta birtakım kısıtlama-
lara gitmiştik. 2022’de kontrollü bir ihracat kısıtlaması varken 2023’te 
ihracata sadece dondurulmuşlar grubu için kısmi bir kota verdik. Çok 
az bir miktara ihracat izni vererek patatesi yönetmeye çalıştık. Bu ne-
denle 2023’te 28 bin ton gibi son yılların en düşük ihracat miktarıyla 
karşı karşıya kaldığımızı belirtmek isterim.

Grafik 3: Türkiye Taze Patates İthalat ve İhracat Rakamları (2019-2023)
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Bu grafikte; paylaştığım rakamları net bir şekilde görüyoruz. 2021’de 
270 bin ton gibi en yüksek ihracat miktarını, yine ihracat değeri ola-
rak 300 dolar/ton ile bu ürünün ihracata gittiğini görebiliyoruz. Bizim 
ortalamamız pazarlara mal arz edebildiğimiz müddetçe 200 bin tonun 
üzerinde bir ihracat kapasitemizin olduğunu gösteriyor. 

Grafik 4: Türkiye Dondurulmuş Patates İthalat ve İhracat Rakamları 
(2019-2023)
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Dondurulmuş patates dış ticaret verilerine baktığımızda;  bu yıl orta-
lama 1.400 dolarla ihracat gerçekleştirildiğini görüyoruz. Yine yakla-
şık 70 bin tonluk bir ihracatın gerçekleştiğini görüyoruz.  Bu piyasayı 
2022’den itibaren ciddi domine ettiğimizi görüyoruz. Önümüzdeki 
sezon dondurulmuş patates sektörü için, ihracatla alakalı kısıtlama-
nın olmaması gerektiğini, olmayacağını da bununla alakalı çalışmala-
rımızın da devam ettiğini sezon başlar başlamaz bununla ilgili aksiyon 
alacağımızı da belirtmek isterim. 

Türkiye’deki ihracatının büyük çoğunluğu sınır ülkelerimize ve kom-
şularımıza gerçekleştiriliyor. Dolayısıyla bu pazarları elde tutarken 
alternatif pazarlara da ulaşmamız gerektiğini değerlendiriyoruz. Son 
yıldaki ihracat yaptığımız ülkeler arasında Irak, Suriye, Azerbaycan, 
Bulgaristan ve Gürcistan’ı görüyoruz. 
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Tablo 4: Türkiye Patates Yeterlilik Durumu (2022/2023 Sezonu) 

2022/2023
 ÜRETİM SEZONU 

PATATES

Üretim (Ton)  5.100.000 

Kullanılabilir Üretim (Ton) 5.111.600

İthalat (Ton) 134.281

Yurt İçi Kullanım (Ton) 4.934.385

Tohumluk Kullanım (Ton)  347.930

İhracat (Ton)  311.496

Yeterlilik Derecesi (%) 103,6

Kaynak: TÜİK 

Yeterlilik durumumuza baktığımızda; TÜİK’in yeterlilik tabloları yak-
laşık 2 sezon, geriden gelir. 2022’deki 5,1 milyon tonluk üretim miktarı 
ve ihracatla birlikte onları değerlendirdiğimizde yeterliliğin şu an için 
patateste yüzde 103 olduğunu görüyoruz. Ancak bu sezondaki 5,7 mil-
yon tonluk üretimi dikkate aldığımızda bu yeterliliğin yaklaşık yüzde 
110 civarında olmasını bekliyoruz. Biz ülkemiz için ihtiyaç olan pata-
tesi üretebildiğimiz gibi 50 milyon turistin ve 5 milyona yakın misafi-
rin ihtiyacını karşılıyoruz.  

Patatesin dünya yurtdışı fiyatlarıyla, ülkemiz fiyatlarını kıyasladığı-
mızda: Türkiye’de 400-410 dolar iken; İspanya’da 700, İtalya’da 1000 
dolar olduğunu görebiliyoruz. Hindistan biraz önceki dünya üretimin-
de pay verdiğimizde Çin’den sonra en önemli üreticilerden biri ki hem 
patateste hem soğanda çok büyük bir coğrafya olmalarından dolayı 
neredeyse her ay olmasa da 2-3 ayda bir ülkenin yani doğusundan baş-
layıp batısına doğru hasadın gerçekleştiği bir ülke ve üretim miktarıyla 
karşımızda.
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Yeni sezon turfanda patateslerin Adana’dan 13-16 TL üretici fiyatlarıy-
la arz olduğunu görüyoruz. Günlük olarak; piyasadaki patates – soğan 
başta olmak üzere birçok ürünün üretici fiyatlarını alarak piyasayı ya-
kından takip ediyoruz. Adana’da üretici fiyatları 11 ila 15 TL arasında. 
Ancak tüketiciye ulaşana kadar patatesin 30 TL civarında olduğunu 
görebiliyoruz. 

Patatesi üretimini ve ticaretini genel hatlarıyla değerlendirdik. Soğanın 
üretim ve dış ticaret rakamlarına değinerek bir özet yapacak olursak.

Resim 3: Dünya Kuru Soğan Üretimi 

2022 verilerine göre dünyada 139 ülkede 110 milyon ton soğan üre-
tiliyor. Ülkemiz soğan üretiminde altıncı sıradadır.  Ancak verim ko-
nusunda dünya ortalamasından daha fazla verime sahibiz. Geçen yıl 
Polatlı’da 7-8 tonlara ulaşan bir verimliliğe ulaştık. Bu da hem ülke üre-
timinin artması açısından önemli hem de üreticinin birim maliyetinin 
düşmesi açısından sevindiriciydi. İhracatın kısıtlandığı bir dönemde 
Polatlı’da, Amasya, Tokat, Çorum’daki üreticilerimiz, Adana, Hatay’da-
ki üreticilerimiz bu verimliliğe ulaşmasalardı iç piyasa fiyatları bazen 2 
– 2,5 liralara kadar düşmüştü ki bu verimlilik sayesinde o kritik süreci 
atlatabilir. Daha sonra fiyatların ortalama olarak 6-7 liralara oturma-
sıyla da maliyetin üzerinde bir satışla sezonu tamamlamış oldular. 
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Grafik 5: Türkiye Kuru Soğan Üretim ve Alan Verileri (2019-2023)
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Türkiye’nin soğan üretimini verim olarak kıyasladığımızda; turuncu 
renkli sütunlar üretimimizi gösteriyor. 2002 yılında 2 milyon ton üre-
tim varken 2023 üretiminin 2,6 milyon ton olarak gerçekleştiğini gö-
rebiliyoruz.

Türkiye’de soğan en yoğun nerede üretiliyor sorusuna cevap vermeden 
önce Ankara’dan sonra çok nerede soğan üretiliyor diye sormak istiyo-
rum. Celal Bey mesela siz bu soruya ne cevap verirdiniz? 

Celal Toprak: Slaydı gördüm. Ancak görmemiş olsaydım Çorum ce-
vabını vermezdim. 

Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü Uğur Er-
dem: Tokat, Amasya, Çorum hattında ciddi bir kültür var. Ankara’nın 
dışında ve orada da kendine has bir lezzet ve aroması var. Tokat’tan 
gelen soğan diğerlerinden farklıdır. 

Bizim için en kritiği burada soğanın depolama şartları daha basit. An-
cak soğan; patatese göre depo kayıplarının en çok olduğu ürünlerden 
birisi. Özellikle bu sene son 53 yılın en sıcak ayları olduğunu, Şubat 
ayının ölçülebilen en yüksek Şubat ayı sıcaklığı olduğunu Mart ayının 
da yine son 53 yılın en sıcak Mart ayı olduğunu hatırlatmak isterim.
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Son 53 yılın en sıcak aylarını yaşamamız bir kısma faydalı iken biz ta-
rımcılar için çok kötü. Çünkü bazı bitkilerin kendini verime geçirmesi 
için soğuklama ihtiyaçlarını karşılamak gerekiyor. Dolayısıyla soğan 
da depoya her yıl Eylül – Ekim ayında girer. Soğanda, depo kaybı nor-
mali yüzde 10-15’tir. Yüzde 20 olursa o seneyi biz büyük bir depo kay-
bıyla kapattık deriz. Bu sene bahsettiğim 53 yılın sıcakları nedeniyle 
depo kayıplarının yüzde 30’lara geldiğini gördük.

Normal şartlarda 2,6 milyon ton olan üretimimiz bizim için ihracat 
açık olsa bile ülke ihtiyacı için risk olmayacak bir rakamdır. Depo kay-
bının çok olmasıyla bu tablodaki Hatay ve Adana’daki turfanda soğan-
ların piyasaya arzıyla bu açığı kapatmış olduk.

Yanlış hatırlamıyorsam Nisan ayının 4’ünde Adana’da, 15’inde de 
Hatay’da ilk hasat başladı. Biz o sürece 100-150 bin ya da 80 – 120 
bin ton arasında bir stokla girmeyi planlarken 30 bin gibi bir rakamla 
girdik. Önemli olan Nisan ve Mayıs’taki turfandan biz ne kadar hasat 
alacağız. 

Burada ayrı bir şeyin altını çizmek isterim. Patateste bahsetmedik 
ama ÇKS’de biliyorsunuz bizim tarımsal desteklemelerimizden fayda-
lanmak için çiftçi kayıt sistemine kayıt olması gerekiyor. Geçen sene 
yaptığımız bir değişiklikle ÇKS’ye kayıt olamayan alanları da bir taah-
hütname ile ÇKS’ye kaydını sağladığımızda bu soğanda yüzde 37’lik 
bir artışın olduğunu görüyoruz. Alansal kayıt artışının, tüm Türki ye’de 
birçok üründe gerçekleştiğini görüyoruz. 1 Eylül 2024 itibariyle tarım-
sal üretim planlamasında geçme yolundaki en önemli eşiklerden birisi 
olan kayıt lılığın arttırılmasına, geçen sene yaptığımız bu değişikliğin 
olumlu katkısı olduğunu görüyoruz. 

Turfanda kuru soğan üretiminden Adana ve Hatay üzerinde biraz önce 
bahsetmiştim. Adana’da yüzde 26’lık alan kaybı olmakla birlikte Ha-
tay’daki yüzde 10’luk bir artışla bu turfan döneminde 246 bin tonluk 
bir üretimin gerçekleştiğini görebiliyoruz.

Teknik olarak ifade ettiğimiz orta erkenci, kışlık gibi iki çeşit daha 
üretim var. Bu yazlık çeşitler başladıktan sonra Adana, Hatay, Mayıs 
ayının sonlarına doğru Amasya ve Bursa bu hasada katılır. Buradan da 
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yaklaşık 300 bin tona yakın bir hasat bekleniyor. Sonra Mayıs – Hazi-
ran bunlar giderken akabinde Temmuz – Ağustos – Eylül’de tamamen 
yoğunlaşır. Ankara, Amasya, Tokat, Eskişehir ve Ankara’nın da yoğun 
bir hasada girdiğini görürüz ki, bizim için çok önemli ama tüketici 
ya da sektör dışındaki insanlar bu akışkanlığı fark etmeyebilir. Yani 
biz bunu gün gün nerdeyse takip ederiz. Nisan’da hasat başlar Eylül’de 
Ankara’da bitene kadar hiç kimsenin haberi olmadan bir yerin hasadı 
biter diğer tarafın hasadı başlar. Kesintisiz bir arz olur piyasada. Adana 
ve Hatay’daki erkenci soğanlar depolanamadığı için biran önce bunun 
satılması ticarete konu olması fazlasının da ihracatta değerlendirilme-
si gerekiyor. Amasya, Tokat, Çorum ve Eskişehir’de Ağustos ve Eylül 
ayında hasat edilen soğanlar ise bizi 6 ay daha idare edecek şekilde 
depolanabilen üretimi gösterir bize.

Resim 3: Türkiye Kuru Soğan Üretim, İhracat, İthalat Verileri 
(2022-2023)

Ülkemizin soğan üretimi ve ticareti rakamlarına bakacak olursak; Tür-
kiye ciddi bir soğan ihracatçısıdır. İthalat ise yok denilebilecek kadar 
az. Sanırım 2018 yılında çok cüzi bir miktar ithalat yapılmıştı ama o 
toplam üretimi daha doğrusu toplam tüketimde sözü bile edilmeyecek 
bir rakamdı. Üretimde yüzde 11’lik artışla 2,6 milyon tona ulaştık. Bu-
rada 200 ila 250 bin ton ihracat kapasitemiz olmakla birlikte havaların 
iyi gitmesinden dolayı normalde bizim soğan ihracatını açık tutma-
mız gerekiyordu. Ancak depo kayıplarının yüksek olacağını öngörerek 
kontrollü bir şekilde önce Eylül ayında bir 50 bin tonluk, sonra 30 bin 
tonluk Aralık’ta da sanırım 31 Ocak’a kadar da bir 50 bin ton izinle yılı   
120 bin tonluk bir ihracatla tamamlamış olduk.
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Grafik 6: Türkiye Aylık Kuru Soğan İhracatı
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Burada aylık soğan ihracatımızın grafiğini görüyorsunuz. Dışarıdan 
bir gözle baktığınızda soğan ihracatımızın Temmuz – Ağustos’tan iti-
baren ciddi şekilde arttığını görüyoruz. Çünkü bizdeki üretim sezonu 
ve ihracatta arzın bu sezonlarda olduğunu Ekim ve Kasım aylarında en 
yüksek ihracata ulaştığımızı görebiliyoruz. Yine 2024’ün ilk 2 ayında 
44 bin tonluk bir ihracatın gerçekleştiğini görüyoruz. Burada pata-
teste yüzde 19,5’luk bir gümrük vergisiyle yurt içindeki üreticiyi ko-
ruduğumuzu belirtmiştim. Soğanda da yurt içindeki üreticilerimizi 
yüzde 49,5’luk bir gümrük vergisiyle koruduğumuzu belirtmek iste-
rim. 

Türkiye 2022/23 soğan sezonunda yüzde 103 yeterliliğe sahip. 
Yeni sezon rakamları açıklandığında da bu yeterliliğimizin yüzde 
107-108’lerle gerçekleşeceğini düşünüyoruz. İhracatta kontrollü bir 
şekilde devam ettiğimizi sezon açısından, dondurulmuş soğanda 15 
bin ton gibi bir rakamla kısıtlı bir şekilde, kontrollü bir şekilde de-
vam ettiğini belirtmek isterim.
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Son olarak; ülkedeki kuru soğan fiyatlarını, özellikle Adana – Hatay 
bandındaki taze turfanda soğan fiyatlarının 10 – 15 lira olduğunu söy-
leyebiliriz. Birinci kalite soğanın 18-20 lirayla halden çıktığını bunun 
da üreticilere 24-25 liralara ulaştığını görebiliyoruz.

Patates ve soğan “insert” ürünü olarak özellikle 3 harfli marketlerde 
kullanılıyor. Stabil bir fiyatın olmadığını ama üretici fiyatlarının 10 lira 
civarında gerçekleştiğini, ortalama fiyatlarında 20 lira civarında oldu-
ğunu söyleyebiliriz. 

Patates ve soğanı genel olarak özetledik. Şimdilik burada bırakalım. 
Sorularınız olursa cevaplamak isterim. 

Celal Toprak: Çok teşekkür ederim. Yine bizi her zaman olduğu gibi 
bilgilendirdiniz. Ben o anlamda Tarım Bakanlığı’nın bu çalışmalarını 
ve bilgi birikimini çok önemsiyorum. 

Diğer konuşmacılara geçmeden önce çok soru var. Ben onlara ilişkin 
sizlerin görüşlerinizi almak isterim.

Sorular şöyle; Planlı tarıma geçtik biliyorsunuz. Patates ve soğanda fi-
yat dalgalanmaları yaşanabiliyor. Fiyatlar bazen çıkıyor bazen de dü-
şüyor. Buradan hem üretici hem tüketici zararlı çıkabiliyor. Bunu önü-
müzdeki dönemde görmeme şansına sahip miyiz? Planlı tarım bize bu 
imkânı sağlayacak mı?   

Adana ve Hatay bizi hem patateste hem soğanda, stokların bittiği dö-
nemde kurtarıyor anladığım kadarıyla. Hatay ve Adana kurtarıcı şehir-
ler denebilir mi? Bir diğer soru da verimlilik konusunda... Anladığım 
kadarıyla ekilen alan bazındaki durumumuzla üretim bazındaki duru-
mumuz arasındaki karşılaştırmayı yaptığımızda verimlilikte çok iyiyiz. 
Bu iyilik yeterli mi? İyinin daha iyisi var mıdır? Şeklinde sorular var. 

Bir de buğdayla patates karşılaştırılması yapılmış. O konuda da görü-
şünüzü istiyorlar. Yani birbirini ikame edebilir mi? Bu iki ürün birbiri-
ni tamamlayabilir mi?                              
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Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü Uğur Er-
dem: Planlı tarımla fiyat dalgalanmaları konusu Kaan Bey’in sorusuy-
la ilgili birkaç cümle söylemek isterim.

Tarımsal üretim planlamasının ana hedefi ve amacı arz güvenliğinin 
sağlanması. Önce arz güvenliğini sağladıktan sonra fiyat dalgalanma-
ları kısmına bakabiliriz. Arz güvenliğini sağladığımızda o fiyat dalga-
lanmalarının oluşmayacağını düşünüyoruz. 

Biliyorsunuz 5 Nisan 2023’te Tarım Kanununda bir değişiklik yaptık. O 
kanun değişikliğinden sonra üretim planlamasıyla ilgili alt mevzuatla-
rın hazırlanması gerekiyordu. Birçoğunuzun bilgisi dâhilinde, belki de 
Tarım Bakanlığı’nın en geniş konsensüsle ve büyük bir istişareyle ha-
zırlanmış bir yönetmeliğini, bu yönetmeliğin hazırlanma sürecinde ak-
tif olarak yer aldığım için bunu gururla da söylerim. Bu yönetmelikle 
alakalı söz sahibi olmak isteyen fikrini beyan etmek isteyen kim varsa 
herkese kapımızı açtık. Sağ, sol, orta, güney, kuzey demeden bu ülke için 
yapacağımız büyük bir atılımda doğru adımlar atmak, doğru bir başlan-
gıç yapabilmek için neye ihtiyacımız varsa ortak akılla bir yönetmelik 
taslağı hazırladık. Bununla yetinmedik, Eylül ayında 10 bölgedeki bütün 
tarım bölgelerinin STK’larının katıldığı, fikirlerini beyan ettiği toplantı-
lardan o illerdeki STK’ların Ankara’daki ve İstanbul’daki bütün üst bir-
liklerini çağırarak bu yönetmeliği bir daha tartıştık. Son halini vererek 
15 Eylül 2023 tarihinde de bu yönetmeliği yayınlamış olduk. Akabinde 
hem bizim kendi teşkilatımızın hem de sektörün bilgilenmesi açısından 
ciddi bir bilgilendirme toplantıları kuşağına başladık. Yine Eylül ayın-
dan sonra hem il müdürlerimiz hem de bunu uygulayacak ilçe teşki-
latlarımıza kadar bütün personelimizin bilgilendirmesini yaptık. Şubat 
– Mart aylarında da Bakanlığımızın o illerdeki bütün birimlerini bir 
ciddi bilgilendirmeye tabi tuttuk. Bunun akabinde de 1 Nisan itibarıy-
la illerde biliyorsunuz teknik komiteler kuruldu. Bu teknik komitelerin 
toplantıları başladı. Biz burada Ankara’da oturup bir yönetmelik yazarak 
ya da Ankara’da bir planlama yaparak bunun taşraya uygulanması için, 
talimatlarını gönderebilirdik ama biz merkezden bir planlama yerine 
yerelden gelecek bir planlamanın bizi başarıya götüreceğini düşünerek 
bütün yetkiyi illerdeki teknik komitelere bıraktık. Teknik komitelerden 
gelenleri burada değerlendirerek üretim planlamasına geçeceğiz.
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Özet olarak; tarımsal üretim planlamasını başlattık. Uyguluyoruz, 
modunda olmamak lazım. Biz gelecek nesillere daha doğrusu bizden 
sonra gelecekler için de ciddi bir altyapı oluşturuyoruz. İlk taşları dö-
şüyoruz. Bu zamanla oturacak bir sistem ve zaman içerisinde de bütün 
kesimlerin sahiplenmesiyle ki bunu kanunun ve yönetmeliğin çıktığı 
günden beri görüyoruz ki piyasa bunu satın aldı. Herkes buna katkı 
verdi. Bunun olması gerektiğine destek verdi. Bu da en yüksek konsen-
süs ile kabul edilmiş bir durum. 

Celal Toprak: Şunu söyleyebilir miyiz efendim? Bu sistem arz güvenli-
ğini sağlayacak dolayısıyla enflasyonun düşmesine katkı sağlayacak bir 
uygulama haline gelecek diyebilir miyiz efendim?     

Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü Uğur 
Erdem: Burada en önemli şeylerden bir tanesini atladık tabii. Kendi 
başına ya da hiçbir argüman olmadan bir tarımsal planlama yapmak 
mümkün değil. Bunu birtakım araçlarla desteklemeniz lazım...  

Mesela kayıtlılığınızı arttırmanız lazım. Ölçemediğiniz ya da bilmedi-
ğiniz bir alanı yönetmek çok zor. Bu noktada birtakım faaliyetlerimiz 
oldu. 

İkinci soru ile ilgili olarak; Adana ve Hatay noktasında da özellikle o 
iki slaydı koymuştum. Hazirunun dikkatini çekmek açısından tama-
men sizin söylediğiniz cümle doğru. Adana ve Hatay’dan sonra ara dö-
nemde turfanda gelen üçüncü ilimiz İzmir’dir. Bizim kurtarıcımızdır. 
Depolardaki stok bitmek üzereyken bizi kurtarıcı olarak bu ikili piya-
saya arz ile kurtarır.

Üçüncüsü verimlilik noktasında evet dünyada hem patateste hem so-
ğanda ileri daha iyiyiz. Bunun daha iyisi olmaz mı? Kesinlikle olur. Biz 
özellikle patates tohumunda yüzde 80-85 civarında üst kademede dışa 
bağımlıyız. Ancak ülkemizde son 10 yılda özellikle yurt içindeki kendi 
şirketlerimiz patates tohumluğu konusunda dışarıdakiler ile rekabet 
edebilecek çeşitleri de geliştirdiler. Bu noktada sertifikalı tohum kul-
lanımının yaygınlaşması ve artmasıyla patateslerimizin verimliliğinin 
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daha da artacağını ve soğanda da yine en uygun ekolojik havzalarda 
yetiştirildiği takdirde yani hem ekolojik olarak uygun hem de ekono-
mik üretimin en verimli üretimin yapılacağını düşünüyoruz. 

Burada kısaca bahsetmek isterim. Tarımsal üretim planlamasında bi-
zim argümanlarımızdan birisi biraz önce atladığım konu: Ürün uy-
gunluk haritaları üzerinden havza ürün deseni oluşturacağız. Burada 
bizim elimizde son kırık yılın meteorolojik verileri, toprak verileri, 
topografya verileri mevcut. Dolayısıyla biz hangi ürünün nerede yetiş-
tirileceğini belirlerken, tarımsal üretim planlamasının en önemli argü-
manı olan destekleri burada yönlendirici bir araç olarak kullanacağız. 
Yeni dönemde üretim planlaması ile birlikte yeni bir destek modelini 
de hayata geçirmiş olacağız. Sayın Bakanımızın da kısmen kamuoyuy-
la paylaştığı üretim desteklemelerinde de yeni bir modeli yakında de-
taylarıyla paylaşmış olacağız. Planlamada desteklerini en önemli yön-
lendirici araç olarak kullanacağız.

Son soruda patates ve buğday kıyaslamasıydı ki, neyi kastettiğini çok 
anlamamakla birlikte şunu söyleyebilirim. Öncelikle buğday bu coğ-
rafyanın ve bizim kültürümüzün vazgeçilmezi. Patateste ile kıyasla-
yamayız. Buğday 70-75 milyon dekarda üretilirken,  patatesin 1,5 – 2 
milyon alanda yetiştirildiğini görüyoruz. Dolayısıyla bu birbiriyle kı-
yaslamak doğru olmaz. 

Celal Toprak: Peki efendim soruyu ayrıntılı iletirse arkadaşlarımız 
tekrar sizlere ulaştırırız. Bu arada dinleyicilerimizin başka soruları 
olursa onları da sizlere yazılı olarak iletiriz. Çok teşekkür ediyorum. 
Ağzınıza sağlık. Ben hemen Senih Bey’e söz vermek istiyorum. Ken-
disi çok uzaklarda. Hem sizin konuşmanızı değerlendirecektir, hem 
de bu konuda kendi görüşünü bizimle paylaşacaktır. Hocam, buyu-
run söz sizde. 
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 Prof. Dr. Senih Yazgan 
Uludağ Yaş Meyve Sebze İhracatçılar 

Birliği Başkanı

Uludağ Yaş Meyve Sebze İhracatçılar Birliği Başkanı Prof. Dr. Senih 
Yazgan

Sizi ve tüm katılımcıları Vancouver’dan tam 10 saat farkla selamlıyo-
rum. Özellikle Sayın Genel Müdürümüzü sunumundan dolayı kutlu-
yorum. Ben hem akademisyen olarak hem de sektörde yaklaşık 8 yıldır 
bulunan biri olarak planlı tarımsal üretimin olmamasından dolayı bu 
dalgalanmaların yaşandığı düşünüyorum. Bunu da birçok kez hem ya-
zılı ve görsel basında hem de Bakanlığımızla yaptığımız toplantılarda 
dile getirdim. Bir önceki dönem Genel Müdürümüz Mehmet Hasde-
mir döneminde bölgesel toplantılar yapılarak, paydaşlarla planlı tarım-
sal üretimin oluşturulabilmesinde karşılaşılabilecek sorunlar tümüyle 
tartışıldı. Son haline getirildi. Bunları uygulayabilmek için özellikle 
tarımsal istatistiklerimizin güncellenmesi gerekiyor. Eğer gerçekten 
tarımsal istatistik verilerimizi doğru yönetebilirsek işimiz kolaylaşa-
caktır. Az önce Genel Müdürümüzün belirttiği üzere üreticilerimizin 
çoğu hala ÇKS dediğimiz kayıt sisteminin dışında kalıyor. Üreticileri-
mizin kayıt altına alınarak yapacakları üretimin hem yönlendirilmesi 
hem de alacakları desteklerin yönetebilmesi açısından sisteme kayıt 
önem arz ediyor. 

Dünyada Türkiye haricinde tarımsal üretimden vergi alan bir ülke yok. 
Bu ne demektir? Biz üreticiden bir ürün aldığımızda onlara kestiğimiz 
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müstahsil makbuzları üzerinden yüzde 10 stopaj vergisi ödüyoruz. Bu 
tabii ki doğal olarak da fiyatlara yansıyor ve fiyat dalgalanmalarına se-
bep oluyor. 

Diğer taraftan; patates ve soğan üretimimizin ülkenin taleplerini kar-
şılayabilecek boyutta olduğunu görüyoruz. Fakat sorun, bu ürünlerin 
her ikisinde de depolama koşulları ne yazık ki, ürünlerin depolama 
istekleri ile ilgili örtüşmüyor. Örnekle açmak gerekirse; patatesi Nev-
şehir’de mağara usulü dediğimiz koşullarda saklıyoruz. Yani bizim bu 
ülkedeki en önemli sorunlarımızdan bir tanesi depolama aşamasın-
daki kayıplarımız. Sayın Genel Müdürümüz soğan için yüzde 30’lar 
dolayında bir kayıptan bahsetti. Bu çok çok önemli bir kayıp demektir. 
Demek ki biz üretimimizin yüzde 30 dolayında çöpe atıyoruz. Her iki 
ürün içinde durum bu şekildedir.

Her iki üründe üretimin İç Anadolu Bölgesine konsolide olduğunu 
görüyoruz. Küresel iklim değişikliğinin etkisiyle ne yazık ki bu bölge-
mizdeki su kaynakları son derece sınırlı. Patates ve soğan mutlaka des-
tekleme ve sulama ihtiyacı olan iki tarımsal ürün. Bu ürünlerin sulama 
işlemi de genellikle yeraltı su kaynaklarından kullanılarak yapılıyor. 
Benim en büyük çekincelerimden bir tanesi, su kaynaklarımızı etkin 
kullanamadığımız takdirde, küresel iklimdeki sıcaklık artışlarının da 
etkisiyle yeraltı su kaynaklarımızın yetersiz kalmasıdır. Kar yağışları 
yeraltı su kaynakların en besleyici girdisidir. Eğer kar yağışları da ye-
tersiz kalırsa var olan kuyularımızı 100 metre daha aşağılara indire-
rek bir üretim yapmak durumunda kalabiliriz. Ama bu da sonsuz bir 
kaynak değildir. Aynı zamanda sulamada birim manometrik yükseklik 
maliyeti var. Yani her 1 metre aşağı indiğinizde onun için harcayaca-
ğınız bedelin o üretimin üretim maliyetine girdisi daha fazla olacağın-
dan, bu da fiyat açısından dengesizlik oluşturacaktır. 

İhracat rakamlarına değinecek olursak; Türkiye’de yaş sebze-meyve 
sektöründeki tarımsal üretimin yaklaşık olarak 55 milyon ton oldu-
ğunu düşünürsek, bunun sadece yüzde 10’unu ihraç ediyoruz. Bir 
başka deyişle; 5 milyon ton civarında bir ihracatımız var. Bu rakamın 
içerisinde patates, soğan ve soğanın dondurulmuş hali de mevcut. Bu 
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durum iç piyasadaki fiyat artışlarını da etkiliyor. Çünkü üretici üre-
timden vazgeçiyor. Belli bölgelerde eğer yeterli bir fiyat bulamadığı 
takdirde, ürünü dikmekten ya da ekmekten vazgeçen birçok üreticiyle 
karşı karşıya kalıyoruz. Nitekim işte Bursa bölgesinde belki yerel ba-
sından da duymuş olabilirsiniz, birçok üretici şeftali ihracatının yapı-
lamaması nedeniyle ağaçları söktü. Onun yerine farklı ürünler yetiştir-
meye çalışıyorlar. Aslında ihracatın, iç piyasadaki fiyatlarının artışına 
yani enflasyonist baskıya sebep oluşturması söz konusu değildir. Sorun 
esasında planlı tarımsal üretimin olmaması ve bu planlı tarımsal üre-
timdeki önce iç talebin, daha sonra da iç talebindeki iklimsel paramet-
relerle olabilecek olan etkileri de öngörerek, ihracatı da koyduğunuz-
da, bir üretim alanı oluşturulması gerekirken, maalesef bugüne kadar 
yapılmaması bundaki en büyük etkenlerden bir tanesi oldu. Yani biz 
ihracatçılar olarak bir ürünün ihracatının yasaklanmasının, piyasayı 
dengelemeyeceğini düşünüyoruz her ürün bazında. Kaldı ki ben şim-
di Kanada’dayım saatlerce uzaktayız, binlerce kilometrede uzaktayız, 
bir fuar etkinliğine katılıyoruz. Dün fuarda bir domates konusu geçti. 
Bir Amerikalı ihracatçı ki, ithalatçı aynı zamanda kendisi, söylediği 
ifade şu; “Sizde güvenilirlik maalesef çok fazla değil” dedi. Ben niçin 
diye soru sorduğumda, “Sizde, işte zaman zaman yasaklamalar geli-
yor” dedi. Pazarı kazanması, girdikten sonra bunun sürdürülebilirli-
ğini sağlaması bir o kadar zor iken, bir anda bakıyorsunuz bir yasak 
geliyor ve o pazar bir daha size kesinlikle geri dönüş yapmıyor. Ta ki 
normal tedarikçi olduğu ülkelerde bir ürün eksikliği olduğunda sizi 
ikame ihracatçısı olarak ya da ithalatçısı olarak kullanıyor. Bu Türki-
ye için de hoş bir durum değil. Nitekim Bursa’da patates konusunda 
dondurulmuş ürün üzerine çalışan birkaç firmamız var.  Rusya bizim 
şu an en önemli pazarımız. Çünkü Avrupa Birliği’nden gelen yasakla-
malar nedeniyle belli ürün grupları içerisinde Türkiye’ye bağımlı hale 
geldi. Bizim bir ihracatçımız, yaklaşık olarak 5 yıllık bir sözleşme im-
zalamasına rağmen, bir anda gelen yasaklamalar nedeniyle dondurul-
muş patateste ciddi bir sıkıntı yaşamaya başladı. Bunları karşı tarafa 
da anlatmakta da güçlük çekiyoruz. Mutlaka kısıtlamalara bir gerekçe 
söyleyebiliyoruz ancak o pazara bir daha tekrar girme şansımız ne ya-
zık ki olmuyor. O nedenle Bakanlığımız nezdinde bu konuda alınacak 
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aksiyonların mutlaka iç piyasadaki dengenin sağlanması açısından ya-
saklamayla değil, belli oranlarda kısıtlamalarla sağlanması pazarın da 
sürekliliği için çok önem arz ediyor. 

Genel Müdürümüz de söyledi, “Ölçemiyorsanız  yönetemezsiniz” diye. 
Ben de bu konuya farklı bir gözle bakmak istiyorum. Bence Türkiye’de-
ki nüfus, gayri resmi rakamlar da dâhil edildiğinde önemli ölçüde art-
mış durumda. Özellikle kayıt dışı göçmenler ve aynı zamanda ülke-
mizdeki enflasyonla birlikte gelir düzeyinin azalışı nedeniyle patates 
ve soğan belli gelir düzeyine sahip olan toplumumuz için vazgeçilmez 
bir ürün oldu. Böylece iç piyasadaki tüketim miktarında ciddi bir artış 
yaşandı. Mutlaka yapılması gerekli olan bu konuda bir projeye başladı. 
iklimsel parametreler ve ilgili ürünler uygulanan ihracat ve ithalatın 
tüm koşulları göz önüne alınarak bir üretim planlamasının ivedilikle 
yapılması gereklidir. Nitekim Bakanımız bu konuda gerekli aksiyonları 
aldı. İlgili paydaşlarla da bunları tartıştılar. Elzem olan sözleşmeli ta-
rım çerçevesinde belli bir aksiyonun varlığıdır. 

Diğer bir konu ise en büyük sıkıntılarımızdan bir tanesi olan arabu-
luculuk sistemidir. Tarımsal üretimde arabuluculuk sisteminde çözü-
mün çok kısa vadede hayata geçmesi gerekir. Yani işte tamam bunu 
karara bağlayalım dediğimizde belki ürün raf ömründen kaybetmiş, 
pazarlanabilir değerini ya da tüketici değerini yitirmiş olabilir. O ne-
denle arabuluculuk sisteminde de hızlı aksiyon alabilecek şekilde bir 
metodolojinin ortaya konulması gerekiyor. Bu, planlı tarımsal üreti-
min bana kalırsa şu ana kadar en büyük eksikliği olarak gözüküyor. 

Özetleyecek olursak; bir üretimde üreticinin mutluluğunu sağlayabi-
lecek önemli olan konu, ürünün pazarlanmasıdır. İhracatçılar bunun 
çok az bir miktarını yani yaklaşık yüzde 10’unu pazarlıyorlarsa, do-
layısıyla üreticinin de lokomotifi oluyor demektir. Fiyatı da aslında 
belirleyen ihracatçılar oluyor. Dolayısıyla ihracatın kapanması değil, 
ihracatın da bu süreç içerisinde planlanarak kesinlikle desteklenmesi 
gerekiyor. Aksi takdirde üreticimiz üretimden vazgeçmeyle karşı kar-
şıya kalacaktır. Aynı zamanda girdi fiyatları, yani tarımın temel girdisi 
olan gübre, ilaç, tohum ve mazot fiyatları döviz bazlı ve artıyor.  Maa-
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lesef ihracata geldiğinizde bu rakamlarla karşılaştırdığınızda hala bas-
kılanmış olan bir dövizle ne yazık ki rekabetçiliğimizi kaybediyoruz. 
Bir örnek vereyim... Karpuz konusunda Türkiye ile Fas karşılaştırılmış. 
Fas Avrupa’ya 0.80 sente karpuz ihraç ederken, Türkiye’deki maliyetini 
koyduğunuzda 1,5 Euro’luk bir rakamla karşı karşıya kalıyoruz. Yani 
bizim rekabetçiliğimiz her geçen gün azalıyor. Burada dövizin de is-
tikrarlı yapıya kavuşması, ihracatımızın sürdürülebilirliğin sağlanması 
açısından serbest bırakılmasının gerekliliğini de burada ifade etmek 
istiyorum. Çok teşekkür ederim.

Celal Toprak: Ağzınıza sağlık efendim. Senih Bey, şu an toplantımıza 
Kanada’dan katılıyor. Biz de o saat diliminde toplantımıza katıldığı-
nız için teşekkür ediyoruz. Şimdi, Niğde Ziraat Odası Yönetim Kurulu 
Başkanı Veli Kenar’a sözü bırakıyorum. Buyurun Başkanım.
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Veli Kenar  
Niğde Ziraat Odası Yönetim 
Kurulu Başkanı

Niğde Ziraat Odası Yönetim Kurulu Başkanı Veli Kenar

Öncelikle Genel Müdürüm Uğur Erdem’e, Sayın Bülent Kasap’a ve Dr. 
Senih Yazgan’a sunumlarından dolayı teşekkür ediyorum.

Hepsi de güzel konulara değindi. Tabii bir de bunun üretim ayağı var. 
Çünkü patatese ticaret ve genel çerçeveden bakması kolay, üretmesi 
çok zor olan bir ürün. Çünkü patates tohumluğu ülkemizde üretilme-
diği için dışarıya bağlı. Tohumluk bedeli yüzde 18 ila 20’yi buluyor. Hal 
böyle olunca fiyatları çok yükseltiyor. Bu da üretim anlamında düşün-
düğümüz zaman çok yüksek bir rakama tekabül ediyor. 

Tohumluk konusunda ilimizde patates araştırma Enstitüsü var. Son 
yıllarda yaklaşık 10 çeşidi piyasaya sürmemize rağmen halkla buluştu-
ramadık. Çeşitleri halen üretim aşamasındayız. Bu konuya bir an önce 
destek verilerek tohumların halkla buluşturulması gerektiğini düşünü-
yorum. 

Ülkemizde patates üretimi Adana’dan başlıyor. Niğde ve İç Anadolu 
bölgesine depolanıp patatesin sezonuna ermiş oluyoruz. Adana baş-
larken Niğde’nin patatesinin bitmiş olması gerekiyor. Fakat depolara 
baktığımızda durum böyle değil. Son bir haftadır vatandaşlarımız, 
depolarda patateslerin olduğunu ve taze patatesler çıktığı için bu 
patatesleri satamadıklarını belirtiyor. Bu duruma ilişkin bir çözüm 
üretmemizi istiyorlar.
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Bu yıl fiyat anlamında Adana’dan başlayarak ilimize kadar gelen fi-
yatlar yüksek seyretti. Halen yüksek seyrettiği için tüketici tarafından 
tepkiler de oluşuyor. Fiyatın düşmemesinin sebebi ise Adana’daki pa-
tatesin Nisan ayının 20’sinden sonra çıkması gerekirken bu sene Nisan 
ayının başında çıkması oldu. Yani 20 günlük bir kayma oldu. Böyle 
olunca da vatandaşın elinde patates kalmış oldu.

Şu anda Niğde’de patates 5-6 TL civarında. Adana’da da patates bugün 
itibariyle 12 TL civarında satılıyor. Taze ile depolarımızdaki patates, 
pazara aynı anda sunulduğunda, Adana’daki patates fiyatlarının geri-
lemesini bekliyoruz. Önümüzdeki günlerde daha çok çoğalacak olan 
patates üretiminde Adana’daki söküm fiyatının yaklaşık üretim mali-
yetine denk geleceğini düşünüyoruz. Bu konuda Genel Müdürümden 
istirhamım bir an önce tedbir alınarak çiftçilerimizin zarar görmesi 
engellenmelidir. Adana’da fiyat farkı nasıl başlarsa yılsonuna kadar 
öyle gider. Çünkü yaklaşık yüzde 50’lere varan bir üretim fazlalığı var. 
Böyle olunca bütün yazlık patates eken bölgelerin patatesleri, pazar pa-
yını çok düşürmüş olacak. Bu bölgelerin, Orta Anadolu gibi depolama 
şansları da çok az. Bu yüzden patateslerin israf olma ihtimali var. Bir 
an önce ihracatın önü açılarak fazlalık olan ürünlerin ihracatının ger-
çekleştirilmesi gerekiyor. Senih Hocam da konuya çok güzel değindi. 
İhracatın önünün açılması gerekiyor. Bu süreci hangi Bakanlık yöne-
tecek bilmiyoruz ancak bir an evvel ihracat yasaklarının kaldırılması 
gerekiyor.

Diğer taraftan daha önce Tarım Çalıştayı’nda dile getirdiğimiz fon ko-
nusu var. Bir fon oluşturularak fiyatların yüksek olduğu zamanlarda 
ihracatçıya destek verilerek ihracatın devam ettirilmesi, fiyatların dü-
şük olduğu zamanda da çiftçiye destek verilerek buradan üreticimizin 
desteklenmesi gerektiğini düşünüyoruz. 

Örneğin; Ürdün’e patates gönderiyorsun fakat ihracat yasağı geldiği 
zaman bu pazarı kaybetmiş oluyorsun. Bir sonraki yıl o pazarı bula-
mayınca da, üreticimiz zarar etmiş oluyor. Bu konuya ivedilikle çözüm 
bulması gerektiğini düşünüyorum.

Üretimimize baktığımız takdirde; Türkiye ortalaması dekar başına 
3.700 kg olsa da son yıllarda bu tohumlarla birlikte 4.500 kg üretim 
gerçekleştiriyoruz. Hesaplamalarda bu ortalamaların dikkate alınarak 
yapılmasını istiyoruz.
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Bir diğer konu ise yaklaşık yüzde 30-40 kayıtlı olmayan ve üretim ya-
pan üreticimiz var. Devletimiz üretimle tüketimi karşılaştırdığı zaman 
iç piyasaya yetecek arzı görüyor. Ancak bu yıl en kısıtlı dönem olma-
sına nazaran önümüzdeki yıllarda bu üretimin fazlalığını göreceğiz. 
Bu sebeple, sorun geldiği zaman değil gelmeden çözülmesi gerektiğini 
düşünüyorum.

Celal Toprak: Başkanım, çok teşekkür ederim. Son konuşmacı olan 
İstanbul Toptancı Patates ve Soğancılar Derneği Başkanı Soner Topal’a 
sözü vermek istiyorum.
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Soner Topal 
İSTİB Meclis Üyesi ve İstanbul Toptancı 
Patates ve Soğancılar Derneği Başkanı

İSTİB Meclis Üyesi ve İstanbul Toptancı Patates ve Soğancılar 
Derneği Başkanı Soner Topal

Sayın İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanım, Sayın Niğde Ziraat 
Odası Başkanım, değerli konuklar, hepinizi saygı ve sevgiyle selamlı-
yorum.

Genel Müdürüm konuşmasında bütün önemli noktalara değin-
di. Ben de birkaç noktaya değinmek istiyorum. Özellikle üretimde 
en çok takıldığımız konulardan biri Çiftçi Kayıt Sistemi (ÇKS). Biz 
5.000 dönüm patates ekimi yapıyoruz. Köylüden tarla kiralıyoruz fa-
kat köylü ÇKS’sini bize vermiyor. Böyle olunca ektiğimiz bölgenin 
yüzde 75’ini kayıtsız ekiyoruz. Köylü, maalesef arazisinde buğday ve 
arpa ektiğini göstererek devletten desteğini alıyor. Normalde üre-
timimiz tamamen kayıt altına alınmış olsa ülkemize yetecek kadar 
ürünü ürettiğimizden dolayı ürün fazlamızı ihraç edebiliriz. Bu da 
fiyatların dengelenmesi sağlayacaktır.

Ülkemizde çiftçi, hangi ürün para ediyorsa onun üretimini daha çok 
gerçekleştiriyor. Ancak bu durumda oluşan arz fazlası nedeniyle bir 
sonraki yıl fiyatlar geriliyor ve üretici zarar ediyor. 

Genel Müdürümüz ve Veli Başkanım da söyledi, bu yıl ekim alanların-
da yüzde 50 civarında bir artış görüyoruz. Biz sektör olarak ihracatın 
kısıtlı da olsa açılmasını talep ediyoruz. Çünkü ihracatın açılmasının 
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hem üreticimiz için hem de tüketicimiz için faydalı olacağını düşünü-
yoruz.

Girdi maliyetlerimiz hakkında da fikirlerimi beyan etmek istiyorum. 
2020 yılından bu yana gübre, mazot, tarım ilaçları, tohum gibi girdi 
maliyetlerimiz yükseldi. Bunun yanında yerli tarım işçisi bulmakta 
çok zorlanıyoruz. Maliyetlerimiz gelinen noktada on kat arttı. Üretici-
ye nakit destekten ziyade indirimli mazot, gübre ve tohum yardımının 
sağlanması gerekiyor.

Bir diğer konu ise Milli Eğitim Bakanlığı müfredatıyla ilkokuldan baş-
lanarak tarım dersi adı altında çocuklara ve gençlere dersler verilmesi 
gerektiğini düşünüyorum. Bu gibi girişimlerle gelecek nesilleri tarım 
bilinci ile yetiştirmemiz gerekiyor.

Diğer taraftan; son zamanlarda yazılı ve görsel basında sıklıkla filizli 
patates ve soğanın insan sağlığına zararlı olduğuna dair haberler ya-
yınlanıyor. Sektör olarak bu haberin yanlış olduğunu düşünüyoruz. 
Bu yanlış bilginin ivedi bir şekilde düzeltilmesi gerekiyor. Patates ve 
soğanın insan sağlığına ne kadar faydalı olduğunu herkes biliyor. Bu 
gibi yanlış haberlerle medyada oluşturulan algıyı doğru bulmadığımı 
ifade etmek istiyorum.

Son olarak; şahsım aynı zamanda hal esnafıdır. Biz irsaliyesi, künyesi, 
müstahsili olsun işimizi düzenli bir şekilde yapıyoruz. Fakat son bir-
kaç yıldır ürünleri özellikle İstanbul’a kaçak yoldan getirenler çoğaldı. 
Piyasada kontrolsüz ve resmi olmayan yollardan ürün satışı yapanlar 
her geçen gün artıyor. Sektör olarak Bakanlığımızdan bu konuda de-
netimlerini artırmasını talep ediyoruz.

Celal Toprak: Teşekkür Başkanım, çok sağ olun. Toplantımızı bitir-
meden önce sözü Sayın Genel Müdürümüz Uğur Erdem’e vereceğim. 
Buyurun efendim. 
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Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü Uğur 
Erdem: Teşekkür ederim. Veli Başkanımın söylediği tespit çok doğru. 
Adana’da ve Hatay’da biz hep uzun yıllar şunu söyleriz. En iyi ihtimalle 
15 Nisan’da ürün çıkar. Ancak ilk hasat ortalama 20 – 22 – 23 Nisan’da 
başlar. Dolayısıyla içerideki, depolardaki patateslerde o arada tüketilir. 
Şimdi bu sene Adana’da yaşanan sıcaklar nedeniyle hasat yaklaşık 15-
20 gün öne geldi. Buğdayda da 17 Mayıs’ta ilk hasat olur. Takip edelim 
muhtemelen ilk buğday hasadı 5 Mayıs’ta gerçekleşecek. 

Yine hem Soner Bey’in hem de Başkanımın dile getirdiği ihracatın açıl-
ması konusu var. Bu konu çok sıcak bir şekilde masamızda, bununla il-
gili çalışmalarımızı da bir an önce sonuçlandırıp, üreticiyi ve ihracatçıyı 
rahatlatacağız.  

İSTİB Meclis Üyesi ve İstanbul Toptancı Patates ve Soğancılar Der-
neği Başkanı Soner Topal: Sayın Genel Müdürüm, bir konuyu atla-
dım. Onu da söylemek istiyorum. Desteklerin tarlaya değil ürüne ve-
rilmesini istiyoruz? Bunları da dikkate alırsanız çok seviniriz. 

Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel Müdürü Uğur Er-
dem: Anlaşıldı. Bugünlerde ihracatla alakalı kararımızı da Ticaret Ba-
kanlığımızla birlikte değerlendirip bir sonuca erdireceğiz. Benim genel 
olarak söylemek istediklerim bunlar. Sadece biraz önce anlamadığımız 
bir soru olarak patatesle buğday meselesi vardı.

Onu şimdi gelen mesajları dikkatlice takip ettiğimizde arkadaşları-
mızın da uyarısıyla patatesle buğday kıyası konusunda şöyle bir veri 
var. Onu paylaşmak isterim. Patatesin normal şartlar altında yıllık 

KAPANIŞ
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su ihtiyacı 600 – 650 ml, buğdayın da 300 – 600 ml. Yani Anadolu’yu 
düşündüğümüzde 350 ml ortalama yağışı olan Anadolu’yu düşündü-
ğümüzde buğdayla patatesi o açıdan birbirine kıyaslamak pek doğru 
değil. Çünkü geniş bir kurak alana sahibiz Anadolu’da, o yüzden onu 
kıyaslayamayız diye düşünüyorum.

Celal Toprak: Çok teşekkür ediyorum. Ağzınıza sağlık. Şimdi sözü ka-
panış konuşması için İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet 
Bülent Kasap’a bırakıyorum.
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İstanbul Ticaret Borsası Meclis Başkanı Ahmet Bülent Kasap:  
Değerli konuklarımız, İstanbul Ticaret Borsası adına; kıymetli katı-
lımlarından dolayı Tarım ve Orman Bakanlığı Bitkisel Üretim Genel 
Müdürü Uğur Erdem,  Uludağ Yaş Meyve Sebze İhracatçılar Birliği 
Başkanı Prof. Dr. Senih Yazgan, Niğde Ziraat Odası Başkanı Veli Ke-
nar, İstanbul Ticaret Borsası Patates ve Kuru Soğan Ticareti Meslek 
Komitesi ve İSTİB Meclis Üyesi Soner Topal,  ve Moderatörümüz 
Güvenilir Ürün Platformu Başkanı Gazeteci Celal Toprak’a, bir kez 
daha teşekkür ederim.

Konuşmacılarımız, yine çok değerli bilgileri bizlerle paylaştılar. Dinle-
yicilerimiz de,  sorularıyla toplantımızı zenginleştirdiler. Bu vesileyle, 
katılım sağlayan herkese çok teşekkür ediyorum. Toplantının arka pla-
nında emeği geçenlere de şükranlarımı sunuyorum. Hepinizi saygıyla 
selamlıyorum.
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